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Píseň: NEZ660 – Když soumrak zháší světlo + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Kol 2, 1-6 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme dokončili Kol 1. Závěr kapitoly 

zdůrazňoval to nejpodstatnější z Krista: Svým životem a smrtí smířil 

lidi s Bohem. Ty, kteří byli Bohu odcizeni. I nepřátelé Boží – skutky i 
myšlenkami. Což se týká také adresátů dopisu! 

Tak i autor dopisu předkládá sebe jako příklad utrpení pro 

dobro ostatních. A pro Kristovu milost je mu toto utrpení radostí. 
V Kristu pak Bůh odhalil také své „tajemství:“ Lásku k člověku. 

Naši spásu a záchranu. Toto tajemství je zjeveno také pohanům – 
nápadně také na životě křesťanů: „Tímto tajemstvím je Kristus mezi 

vámi.“ Tj. mezi vámi, kteří také s radostí trpíte a dřete se a namáháte 
se pro dobro ostatních. 

 
První verš 
V čemž pokračuje také úvod Kol 2. Nejprve autor opakuje, a tak 

zdůrazňuje, náročnost svého zápasu a utrpení (srv. Kol 1, 29). 
V řečtině užívá slovo agón, tj. agónii – ekumenický překlad překládá 
jako „těžký zápas.“ To je opět trochu škoda, o kolik silnější a 
působivější je vyjádření: „Rád bych, abyste věděli, jakou agónii 
podstupuji pro vás… i ty, kteří mě neznají.“ 

Autor tak zdůrazňuje, že následování Krista je také 
podstupováním agónie. V Kristově ukřižování i životě snad naprosto 
zřetelně. Oběť pro druhé není pohodlnou „obětí“ bez bolesti, námahy, 
dření. Je to pravý opak: Agónie. 

Abychom rozuměli: Ne kvůli podstatě dobra, Krista nebo Boha. 
Ale kvůli hloubce hříchu vlastního i těch, pro které trpíme. Kvůli 
hloubce hříchu světa. Kvůli časté reakci na člověkovo nesení zla a 
utrpení pro druhé: Nenávist a zneužívání. 

Opakování toho tématu po Kol 1, 29 tak nutí adresáty k empatii. 
Což nás může a má zarazit: Copak je mezi křesťany normální 
nesoucítit s ostatními? Nenést jejich bolest? Nenamáhat se pro jejich 
dobro? Opakovaní autora Kol dokládá, co i ostatní biblické spisy: 
Ano, bohužel je to normální. Výrazně proměněných křesťanů není 
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mnoho. Pro mnohé i křesťany už od počátku Církve je samozřejmé, 
že pro ně se někdo jiný obětuje a snáší agónii. Ale sami stejné pro 
druhé samozřejmě činit ani snášet nehodlají. 

 
Druhý verš 
Také proto po výzvě k empatii a soucitu s těmi, kteří se pro 

adresáty obětují, povzbuzuje autor k vzájemné lásce. Druhý verš je 
však v řečtině komplikovaný. Srovnejme ekumenický překlad 
s doslovným, s nímž se v podstatě shoduje překlad kralický: 

„…aby potěšena byla srdce jejich, spojená v lásce, a v plnosti 
jistoty poznání/pochopení, v poznání tajemství/mystéria Boha, 
Krista…“. 

Rozdílů je mnoho a výrazných. Od konce: Nejde o samostatnou 
větu, nýbrž je pokračování předchozí a pokračuje do další. Autor se 
vůbec neobrací k adresátům, nýbrž hovoří ve 3. osobě množného 
čísla – tj. k nim. Tj. také ke Koloským. Ale také k Laodikejským. I k těm 

všem, kteří autora neznají. Tj. ve finále ke všem. Kdepak jen ke 
koloským křesťanům! 

A možná ještě důležitěji: Adresáti nemají být spojeni láskou. Tj. 
že by šlo o výkon právě jiné entity nebo síly. Mají „být spojeni v lásce.“ 
Tedy jde o jejich vlastní námahu v lásce, z něhož vzniká spojení touto 
zvláštní silou. Nikdo jiný to za ně neudělá. Nelze na lásku pasivně 
čekat a myslet si, že s rukama v klíně nějak sama od sebe bude 
situace dobrá a krásná a láskyplná – vzpomeňme na Píseň písní! 

Adresáti také nemají nic pochopit „hluboce.“ To je prostě málo – 
v Božím pohledu. Ačkoli pro člověka je už hluboké poznání často 
problém. Dopis předkládá mnohem vyšší maximu: Jde o plnost 
poznání, chápání, rozumění. Což je o to náročnější, že jde o plnost 

poznání a pochopení Boha! 
To přece není možné, ne? 
Ano, není. 
Pokud by i autor nedoplnil, co je základem celých svatých 

Písem: Pokud se Bůh sám nedává poznat. Proto Bibli někdy říkáme 
také „Boží zjevení.“ A stejné je pravdivé už o druhém člověku: Dokud 
nám o sobě nedá poznat obsah své mysli, nemůžeme se o jeho 
vnitřních pochodech dovědět skoro nic. 
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Tak i autor přidává, co už jsme slyšeli v předchozí kapitole: Tím 
tajemstvím je Kristus. Tj. člověk, který tady s námi žil. Který 
komunikoval a choval se a jednal. 

 
Třetí verš 
A navíc právě v Kristu jsou „skryty“ všechny poklady moudrosti 

a poznání. Trochu paradoxní vyjádření – jak v Kristu může být něco 
„skryto,“ když právě on je poznáním tajemství Boha? Když právě 
v Kristu má být tajemství Boha zřejmé? 

Autor však, tradičně biblicky, paradoxem vyjadřuje rozdíl mezi 
objektivní realitou vesmíru i Boha a lidským chápáním. V Kristu není 

nic skrytého. Bůh sám se neskrývá. To „jen“ člověk dlouhá tisíciletí 
Boha prostě vidět nechce. Rozumět mu nechce. Aktivně odmítá Boží 
komunikaci a sebezjevení. Až jsme snadno vůči Bohu tak slepí a hluší, 
že nevidíme ani jeho nejhlubší esenci, když je přibita na kříž a 
uložena do hrobu. (Srv. Zj 16!) 

Pro lidi tak je Boží láska obrovským tajemstvím. Také proto že 
už lásce mezi lidmi věnujeme pramálo času, sil, námahy a agónie. 
Problém tedy není v lásce samé nebo v Bohu. Problém je v člověku. 
Který po lásce Boží i lidské touží tak moc, že se věnuje všemu 
možnému jinému. Proto jsou i biblická vyjádření znovu a znovu 
paradoxní. Aby člověka trkla vlastní absurdita. 

Třetí verš také může znít, jako by nebylo potřeba znát nic jiného 
než Krista. Jak to hlásají moderní křesťanská fundamentalistická 
hnutí. To je mylné pochopení jak dnešního verše, tak i Krista samého: 
Kristus sám počítal se znalostí Tóry a dalších oddílů Bible i historie 
Božího lidu. Také proto i tento verš mluví o všech pokladech 
moudrosti a poznání. 

Co je totiž poklad? Něco velice cenného. Dokonce možná 
nejcennějšího. Nalezení pokladu zcela mění lidský život – zcela 
převrací všední fungování i to, co je podstatné a co ne. Člověk, který 
nalezne poklad, už nebude muset nikdy pracovat. Naopak má tolik 
hmotného majetku, že může snadno velmi mnoho pomoci dalším 
lidem. Pokud s pokladem naloží moudře a poučeně! 

Tak i zde: Je přece spousta informací, dat, poznání a moudrosti, 
které jsou nepravdivé. Která už uběhlá staletí a tisíciletí prokázala 
jako nefunkční. Např. stoicismus, kulty plodnosti, zbožšťování zvířat 
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atd. V moderní době je ještě nápadnější, jak snadno člověk stráví 
mnoho času každý den nad informacemi a porozuměním naprostým 
zbytečnostem. Nepravdám. Lžím a iluzím. Dezinformacím a 
podvodům. A ještě se rád a znovu stále připojuje např. na sociální sítě 
– ačkoli se z nich pak odpojuje frustrovaný, v depresi, naštvaný, 
unavený. Vlastně v agónii – ale nesmyslné, zbytečné a v nejlepším 
případě jen pro sebe samého. Tak hluboce a absurdně je člověk 
zakroucený sám do sebe! 

V Kristu jsou tedy obsaženy všechny poklady poznání a 
moudrosti. Tj. všechno to, co je v poznání a moudrosti cenné. Co nese 
život. Co umožňuje najednou velmi snadno řešit problémy, které 
ještě dovčera, bez pokladu, byly neřešitelné. Řečeno systematickou 
teologií: Bible zvěstuje vše nezbytné ke spáse – ba dokonce ještě 
mnohem víc než jen, co je nezbytné. 

A pokud člověk přijme se vším všudy biblickou spásu, vše 
ostatní už je jednoduché, jakkoli souvisí s agónií: Hledejte přede vším 
Boží království, a vše ostatní vám bude přidáno! 

 
Čtvrtý verš 
Jako to krásně domýšlí další verš. V ekumenickém překladu 

líbivě a trefně, ale bohužel jazykově nepřesně. Obsahově však, 
díkyBohu, přijatelně: Ano, poznání pokladu Krista, a tak tajemství 
Boha, je v mnohém nelíbivé. 

Protože dokazuje a dokládá hloubku lidského zla, 
sebestřednosti, hříchu. Proto Kristus tak příšerně trpěl. Kdyby lidé 
byli tak slušní, za jaké se považují, Kristus by se „nemusel“ ani 
narodit. Natož tak hrozně trpět. 

Tak je dodneška překvapivé až nevysvětlitelné, že křesťanství 
se vůbec uchytlo a neskončilo v propadlišti dějin. Jako stovky jiných 
náboženství a ideologií, právě líbivých a okouzlujících. Vždyť 
křesťanství zdůrazňuje lidskou slabost, hřích, nedokonalost! 
Výchozím bodem je neschopnost člověka samého se zachránit. I 
kdybychom se, hezky socialisticky, dali všichni dohromady. Protože 
se už rodíme zcela zásadně zasaženi a zkřiveni hříchem. Tj. tím, co 
není Boží. 

Proto také nebiblické ideologie a náboženství usilují být znovu a 
znovu líbivé. Aby se prostě lidem líbily. Aby jim proto lidé věřili a 
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poslouchali jejich reprezentanty. Zatímco Bible pořád dokola a znovu 
„šije“ hlavně do svých vlastních řad – židovských i křesťanských. 

Doslova však verš říká: „Toto říkám, aby vás nikdo 
neoklamal/nesvedl/nepodvedl v přesvědčivé řeči.“ 

Řecké pitchanologia („přesvědčivá řeč“) popisuje důležitou 
starověkou řeckou disciplínu: Umět přesvědčivě hovořit. Ne náhodou 
jde o důležitou schopnost různých lobbistů, právníků, guru i farářů 
dodnes. 

Problémem je, že v tomto umění nešlo o dokazování pravdy. 
Dokonce vůbec nešlo o pravdu. Šlo jen o přesvědčení ostatních. Šlo o 
to získat si důvěru ostatních. Klidně lhaním, polopravdami, líbivými 
řečmi. Jako to dodnes dělají populisté a podvodníci. 

Proto je ekumenický překlad tohoto verše nakonec držitelný, 
ale jde vlastně zase o výklad. Který, právě proto, že jde o výklad, 
mnohé z původního významu ztratil. 

V křesťanství vůbec nemá jít o zdatnost v argumentaci. Má jít o 
pravdu. A když jí někdo nechce věřit ani přijmout, protože její 
zvěstovatel nesplňuje něčí kategorie diskusního profíka, pak tím nic 
neztrácí ten zvěstovatel. Ale ten, kdo prostě pravdě věřit nechce. 
Protože ho někdo jiný nepřesvědčil. 

 
Pavel po smrti? 
Pátý verš podle některých vykladačů prozrazuje, že Pavel už je 

možná po smrti. Protože v jiných dopisech, kde také píše o své 
nepřítomnosti, obvykle připojuje „ale brzy k vám přijdu.“ Zde ne. Tak 
někteří vykladači hovoří o tomto dopise jako o Pavlově závěti – proto 
je tak podobný a zároveň jiný než Pavlovy dopisy. Pro ještě jiné jde o 
další podklad pro autorství Pavlových žáků. 

Na druhou stranu je však možné pochopit také jinak: Pavel 
napsal dopis, a nepřipojuje přání navštívit adresáty, protože má 
prostě příliš mnoho práce jinde. Ve sborech, které ho znají. A které si 
také opakovaně ztěžují na jeho verbální nešikovnost v komunikaci 
tváří v tváři (Korint!). 

Ať tak nebo onak: V Kristu není nutné být vždy přítomen 
fyzicky. Hlavní je sdílet Ducha. A tak být alespoň Duchem přítomen, 
když to fyzicky prostě nejde. 
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Tak se autor může radovat z kázně adresátů. Z toho se dnes 
evangelíkům ježí všechny chlupy a vlasy: Jaká kázeň, když je Kristus a 
křesťanství o svobodě? 

No právě proto! Pokud člověk není ukázněný, disciplinovaný, 
pak podléhá i velmi slabým vzruchům a vanutím a nápadům – 
vlastním i cizím. A tak je jejich otrokem. Kristus navštěvoval 
pravidelně synagogu i chrám. V chrámu byl běžně několik dní po 
sobě. Žádné „já na víru v Krista nepotřebuju kostel/církev.“ Pak totiž 
nejde v žádném případě o víru v Krista/biblického Boha. 

Bez kázně také není možná „pevná víra“ v Krista. Proto je kázeň 
uvedena na prvním místě. Pevná víra se odvíjí od vlastního zvládnutí 
vlastních vzruchů, nápadů a myšlenek. A tak z jejich podřízení Kristu. 
A tak Boží vůli. Jako se Kristus plně podřídil Bohu. Z toho vyplývá víra 
tak pevná, že Kristus pro nás zemřel na kříži. A snášel bičování, 
posměch, bití, plivance. Ačkoli ho osobně neznáme – jak to píše také 
autor dopisu o sobě. 

 
Závěr 
A tak je i autorův závěr zcela logický: Žijte v Kristu Ježíši. Vždyť 

jste jeho přijali jako Pána. Tedy jako Vládce a Krále. Jako Zákonodárce 
a Garanta. A tak nežijte v nikom jiném. Podle jiného. 

A my si všimněme: Rozlišovacím znamením a vyžadovanou 
maximou není křest. Dokonce ani víra. Ale život v Kristu. Tj. v činech 
poslušnosti Kristu. 

 
Píseň: NEZ342 – Kristus je má síla i spasení + modlitba Páně 
Rozhovor 


